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1.248 barcelonins han respost a la
crida del Programa Català de Re-
fugi i s’han apuntat per ser men-
tors de refugiats. Formen part
d’un total de 2.600 voluntaris
d’arreu de Catalunya, que faran
aquesta tasca mitjançant grups
d’acollida a les persones refugia-
des que en formin part. Aquí cal
afegir els milers de persones que
van aglutinar-se a la manifestació
del 18 de febrer sota el lema #Vo-
lemAcollir, convocada per la cam-
panya Casa Nostra Casa Vostra,
que, alhora, ja compta amb gai-
rebé 122.000 adhesions.

Les xifres parlen soles: un
gruix molt gran de la població vol
posar el seu gra de sorra davant del

drama que estan vivint milions de
refugiats d’arreu del món, coinci-
dint a més amb els sis anys des de
l’inici de la guerra de Síria.

De fet, els mateixos impulsors
del programa s’han sorprès per l’è-
xit de la crida. “No esperàvem que
ho sol·licités tanta gent, tenint en
compte que només hem fet una
roda de premsa”, remarca Oriol
Amorós, secretari d’Igualtat i Mi-
gracions del Departament de Tre-
ball i Afers Socials, a aquesta pu-
blicació. Amorós explica que “s’hi
han apuntat persones de totes les
edats, sobretot dels 80” i detalla
que “un 70% són dones”.

“Els mentors dedicaran quatre
hores setmanals durant sis set-
manes a acompanyar la persona re-
fugiada en diferents àmbits: l’a-
prenentatge de la llengua, l’orien-
tació i inserció laboral i la socialit-
zació”, explica Amorós, el qual

afegeix que “cada grup tindrà un
educador social que els orientarà,
al qual veuran un cop al mes”. A
més, el programa inclou un ajut
econòmic per a la persona refu-
giada que durarà un màxim de 12
mesos, revisable cada tres.

De moment, però, no se sap
quantes persones es beneficia-
ran del programa català. “És gent
que ve del programa estatal i a Ca-
talunya n’hi ha 640”, explica Amo-
rós. “D’aquestes, podrien sol·lici-
tar entrar al programa català unes
300 persones, que són les que no
haurien aconseguit inserir-se en
els 12-18 mesos que dura l’estatal
i necessiten més temps”, detalla.

Si fos així, doncs, el volum de
mentors davant les persones re-
fugiades que arribarien al pro-
grama català seria molt despro-
porcionat, tenint en compte que
els grups d’acollida estan formats

per entre 3 i 5 persones. Segons les
dades que proporciona Amorós,
amb un màxim de 1.500 mentors
ja es cobriria la demanda.

DENEGATS LA MAJORIA DE CASOS
Davant d’això, sorgeix el gran
problema d’aquesta crisi huma-
nitària, que s’extrapola a escala
mundial. Encara que hi hagi mol-
ta gent disposada a ajudar, l’aco-
llida topa amb un carreró sense
sortida: els estats estan denegant
l’asil a la majoria de persones
que el sol·liciten.

Segons explica Pascale Cois-
sard, de la Comissió Catalana
d’Ajuda al Refugiat, “el 2015 l’Es-
tat espanyol va denegar el 70% de
les sol·licituds d’asil o refugi”. De
tota manera, posa èmfasi a dir que
el 2016 “el 67% de les resolucions
han estat favorables”. Però aler-
ta que aquestes dades “es deuen

al fet que la majoria de sol·licitants
són de Síria i és molt difícil dene-
gar-les en aquests casos”. A més,
diu, “el conflicte sirià ha fet que re-
fugiats d’altres parts del món es
quedin sense asil”.

Coissard remarca que de les
persones que van obtenir reso-
lucions favorables l’any passat,
“només 355 tenen l’estatus de re-
fugiades, ja que de les 6.855 re-
solucions, 6.500 eren de protec-
ció subsidiària, on no hi ha un
tracte individualitzat”. A això se
suma que en aquest període es
van acumular més de 20.000
sol·licituds sense resoldre.

Amb tot això, Coissard la-
menta que “les xifres d’acollida són
molt baixes” i puntualitza que “a
l’Estat espanyol es van presentar
només l’1,3% de les sol·licituds d’a-
sil de la Unió Europea, és a dir, 3
per cada 10.000 habitants”.

Voler acollir i no poder
» Més de 1.200 barcelonins formaran part dels grups d’acollida del Programa Català de Refugi

» CCAR: “Les xifres d’acollida són molt baixes; només s’acullen 3 persones per cada 10.000 habitants”

Manifestació multitudinària a Barcelona el 18-F (esquerra), refugiats a Àustria (a dalt) i Homs, a Síria, destrossada per la guerra (a baix). Fotos: Twitter (@volemacollir) i ACNUR

Neus Marmol
BARCELONA
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27 de setembre de 2015. Junts pel Sí
guanya les eleccions amb 62 diputats. La
CUP s’enfila fins als 10. Total: 72 diputats
a favor de la independència -la majoria ab-
soluta són 68-. I què deia el programa de
Junts pel Sí si s’aconseguia aquesta ma-
joria? El següent: en 18 mesos un Govern
de concentració prepara les estructures
d’Estat -en paral·lel es fa un debat ciuta-
dà i un procés constituent-, el Parlament
declara la independència i se celebren elec-
cions constituents.

Dilluns 27 de març de 2017. Han pas-
sat els 18 mesos des del dia de la celebra-
ció de les eleccions. I què ha passat? No es-
tem en l’escenari dibuixat fa un any i mig.
Això, però, no vol dir que els polítics in-
dependentistes hagin estat de braços ple-
gats, ni de bon tros. Hi ha hagut canvis en
les previsions, alguns d’ells provocats per
l’estret marcatge de l’Estat i les resolucions
del Tribunal Constitucional (TC).

Mirem enrere. 9N del 2015. Data sim-
bòlica -se celebra el primer aniversari de la
consulta- que el Parlament aprofita per
aprovar la declaració rupturista i posar en
marxa el camí de la desconnexió. C’s, PSC
i PP reaccionen i presenten un recurs

d’empara al TC, que acabarà anul·lant la de-
claració. Canvi d’any i canvi de president.
Puigdemont és investit el 10 de gener del
2016. Un mes més tard, comencen els trà-
mits per redactar les tres lleis previstes a la
declaració de ruptura anul·lada pel TC. 

El calendari avança i la determinació del
Govern i la CUP també. El Parlament
aprova, el mes de maig, la llei de protecció
social, embrió de la futura seguretat social
catalana. Està a punt d’arribar el canvi de
rumb més important. Puigdemont, després
de superar una qüestió de confiança -29 de
setembre-, fixa un nou full de ruta: “O re-
ferèndum, o referèndum”. L’horitzó, la
tardor del 2017. A finals d’any la societat ci-
vil torna a agafar protagonisme i es crea el
Pacte Nacional pel Referèndum.

Arriba el 2017. Junqueras inaugura
durant el febrer la primera de les 15 noves
oficines de l’Agència Tributària catalana. El
mes següent, març, s’aproven els pressu-
postos -ara amb les partides sobre el refe-
rèndum suspeses pel TC- i es reforma el re-
glament del Parlament per poder aprovar
les lleis de desconnexió en lectura única. Ara,
ja al mes d’abril, Junqueras ha dit que la data
del referèndum es fixarà d’aquí a un parell
de mesos, és a dir, previsiblement al juny.

Amb tot, 18 mesos després, i amb les in-
habilitacions de Mas, Ortega, Rigau i Homs
també sobre la taula, Catalunya no és inde-
pendent, però la partida definitiva ja és aquí.

» Esgotat el termini de 18 mesos per declarar la independència, Govern i CUP miren cap a la consulta
» El balanç d’aquesta etapa deixa un escenari amb avenços importants però també amb mancances

Albert Ribas
BARCELONA

Esprint final per al referèndum

RENÚNCIES4Durant aquests 18 mesos, el
Govern i la CUP han fet passos endavant
en la lluita cap a la independència. En el
camí, però, també han quedat promeses go-
vernamentals que no s’han fet realitat. 

L’incompliment més evident és, lògi-
cament, el de la proclamació de la inde-
pendència, que havia de dur a unes pos-
teriors eleccions constituents, a l’elabora-
ció d’una Constitució catalana i a un refe-
rèndum per aprovar aquest text legal. El
canvi de rumb que va significar l’aposta de
Puigdemont pel referèndum va trencar
aquest esquema, amb el qual Junts pel Sí
s’havia presentat a les eleccions del 27S.

A banda d’aquesta qüestió, també es pot
considerar un incompliment, un cop trans-
correguts aquests 18 mesos, el desconei-

xement que hi ha al voltant de la llei de tran-
sitorietat. Està registrada però no s’apro-
varà de forma immediata. 

També cal parlar de la Hisenda Pròpia.
Ara mateix és una realitat que està lluny de
funcionar a ple rendiment, tot i que es trac-
ta d’un dels pals de paller de la construc-
ció d’un hipotètic nou Estat. La previsió del
govern -qui lidera la qüestió és la conselleria
d’Economia, amb Oriol Junqueras al cap-
davant- és tenir-la enllestida el pròxim mes
de setembre. S’han fet avenços, però cal-
drà veure quin és el ritme d’ara fins al se-
tembre i, sobretot, què passa amb el refe-
rèndum. La gestió total dels impostos no-
més és un escenari viable si el referèndum
es fa, es guanya i s’aplica el resultat. Per tal
que això passi, primer s’ha de celebrar.

Què no s’ha complert per ara?
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EDUCACIÓ415 nous centres i 6
instituts  escola  més.  Aquesta  és
una de les dades més destacades de
l’oferta escolar inicial que el depar-
tament d’Ensenyament ha posat a
disposició de les famílies durant el
període de preinscripció, que com
cada any ha tingut lloc entre finals
de març i principis d’abril –el procés
de matrícula, però, no es tancarà fins
al  setembre–.  Una  oferta  que,  a
més, presenta més grups de P3 i de
primer d’ESO que l’any passat, es-
pecialment en l’ensenyament públic.

Concretament, per a P3 s’ofe-
reixen inicialment un total de 77.220
places –1.280 més que les del curs
actual–, mentre que hi haurà 3.154
grups –99 més–, dels quals 2.164 co-
rresponen a l’escola pública i 990 a
la concertada. 

Pel que fa a primer d’ESO, hi ha
disponibles  83.502  places  –1.782
més que el curs actual–distribuïdes
en 2.818 grups, 94 més que en la
passada  preinscripció.  D’aquests,
1.851 són a centres públics i 967 a
concertats.  Tanmateix,  el  Govern
destaca que  tots  els grups,  inde-
pendentment de la titularitat –siguin
d’escoles  públiques  o  concerta-
des–, es revisaran i s’adequaran a la
realitat derivada de la preinscripció

d’enguany i el procés de matrícula.
De fet, aquests càlculs s’han realit-
zat  d’acord  amb una  ràtio  de  25
alumnes a P3 i 30 a primer d’ESO. 

CRITERIS ACORDATS
Tot i això, la consellera d’Ensenya-
ment, Meritxell Ruiz, assenyala que,
“en  funció  de  la  complexitat  del
centre”, la ràtio es podrà acotar a 27
alumnes al primer curs de Secun-
dària. Paral·lelament, la Generalitat
també ha acordat amb  les admi-
nistracions locals que els centres que
enguany han establert la ràtio de P3
a 22 alumnes la puguin mantenir el
curs vinent. “Hem vetllat per la con-
tinuïtat dels projectes educatius”, as-
segura  Ruiz,  que  també  destaca
que s’ha tingut cura de la “distribu-
ció equilibrada” de l’alumnat amb
necessitats educatives específiques
(NEE) i la “creació d’instituts escola per
reduir  l’abandonament  escolar  i
millorar la continuïtat educativa”. 

Els sis nous instituts escola són
el de Gavà Mar (Baix Llobregat), Tri-
nitat  Nova,  Antaviana  i  El  Til·ler
(Barcelona), Torre Queral (Lleida) i Es-
cola Mediterrània (Tarragona).

En aquest sentit, Ruiz ha afirmat
que enguany “hi ha un increment
important  en  inversions”,  fet que

també es tradueix en els 15 nous
centres de primària i secundària. 

PREINSCRIPCIÓ
La preinscripció arribava amb tres no-
vetats respecte dels criteris d’admis-
sió dels alumnes. La primera fa refe-
rència a les llistes d’espera de cada
centre, en les quals constaran no no-
més les sol·licituds que els pares ha-
gin demanat com a primera opció,
sinó també les que s’hagin demanat
en qualsevol altra que sigui preferent
a l’opció assignada. “Això vol dir que
t'avisaran quan hi hagi vacants tam-
bé en la segona o tercera opció”, con-
creta Ruiz. La segona novetat és que
a principis del curs vinent, els centres
publicaran una llista dels nous alum-
nes i informaran de les vacants. 

A  més,  enguany  els  alumnes
han hagut de fer servir el seu iden-
tificador a l’hora d’efectuar la preins-
cripció, el qual consta en el Registre
d’alumnes de Catalunya (RALC). 

Per últim, la consellera destaca
que “s’intensificaran les mesures per
detectar el frau”, fins al punt que En-
senyament pot demanar als cen-
tres la documentació justificativa
i citar les famílies per comprovar si
tot encaixa. El frau comporta la pèr-
dua del dret de prioritat.

Preparats per al nou curs
» Ensenyament posa a preinscripció més grups de P3 i de primer d’ESO per al pròxim any

» La consellera Meritxell Ruiz anuncia l’obertura de 15 nous centres educatius i 6 instituts escola

INCLUSIÓ4La consellera d’En-
senyament també detalla que un
dels objectius del departament és
“afavorir la integració de l’alumnat
amb necessitats educatives espe-
cífiques (NEE) mitjançant una dis-
tribució  equilibrada  en  els  cen-
tres” que integren el Servei Educa-
tiu de Catalunya. 

En aquest sentit, valora la feina
del Síndic i els compromisos del de-
partament. Ara, seguint aquesta lí-
nia, s’estan adoptant un seguit de
mesures  en el procés de preins-
cripció i matrícula. 

Una d’elles  s’ha  implementat
abans del procés. Es tracta de la pla-

nificació de les places disponibles,
mitjançant una detecció prèvia de
les necessitats específiques de l’a-
lumnat i orientació a les famílies. 

En  segon  terme, es  faran ac-
tuacions  específiques  d’acom-
panyament i acollida dels alumnes
amb  NEE  als  centres  educatius,
“fent servir tots els instruments a l’a-
bast  per  afavorir  l’escolarització
equilibrada d’aquests escolars”, in-
formen des d’Ensenyament. 

I ja per últim, s’han limitat les
matrícules que es poden fer fora
de  termini  a  centres  amb  una
elevada concentració de proble-
màtiques socials. 

Atenció específica

La consellera Ruiz destaca que amb la preinscripció d’enguany hi ha “més oportunitats per a les famílies i més transparència”. Fotos: Arxiu / Infografia: Línia

ensenyament.gencat.cat
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Un diari plural

per Gemma Aguilera

4La curiosa amnistia de la CUP 

Haver participat del règim del 78
no és un crim. Era i és una op-
ció política, social i econòmica le-
gítima. De fet, durant trenta
anys, tots els partits catalans
amb representació parlamen-
tària a Catalunya i a Madrid,
d’esquerra a dreta, n’han pres
part amb més o menys entu-
siasme. De vegades fent escara-
falls pensant en els seus electors,
en altres ocasions posant-s’hi bé
i, fins i tot, votant entusiàstica-
ment a favor de la investidura de
presidents del PP i del PSOE.
També la CUP, que es va pre-
sentar a unes eleccions autonò-
miques el 2012 per primera ve-
gada, ha format part, de forma
col·lateral, del règim del 78, si te-
nim en compte que el Parlament
català era absolutament obe-
dient amb les regles del joc fi-
xades a la Transició.

Fins que una part substan-
cial de la societat civil va dir prou
i va sortir al carrer per exigir als
partits d’obediència catalana
que posessin punt final a la llar-
ga etapa autonomista del país.
Per primera vegada, els catalans
ja no interpel·laven Madrid per
pidolar una millora del tracte co-
lonial, sinó que es reivindicaven
com a sobirans. I va ser a partir
d’aquest canvi social i nacional
al carrer que els partits que ara
segueixen el full de ruta van
entrar en l’anomenada era post-
autonòmica i pre-independent.

Tant se val si un indepen-
dentista ho és des que va néixer
o se n’ha fet. Tan respectable és
un independentista que no ha
faltat mai al Fossar de les Mo-
reres i que conserva el carnet de
militant de Nacionalistes d'Es-

querra com un senyor que par-
la castellà i s’ha afiliat a Súma-
te per deixar un país millor als
seus fills, o un convergent de tota
la vida que va brindar amb el
Pacte del Majestic. No sobra ni
un sol vot, i totes les raons que
portin algú a pensar que viurà
millor en un estat construït des
de baix i amb pilars netament
democràtics, són igualment le-
gítimes.

Però aquí la CUP fa una ex-
cepció, l’expresident Artur Mas.
L’expulsa del procés i insisteix a
enviar-lo a la paperera de la
història perquè ha participat
del règim, sense que importi
gens que ara defensi un estat
lliure i democràtic com ells. “No
volem que representi interna-
cionalment el procés, CDC ha
participat en una trama cor-
rupta emparada pel règim del
78, i en el moment en què aquest
règim li ha deixat de donar su-
port, el rei ha quedat nu i ha per-
dut la immunitat”, va dir Benet
Salellas a Mas en el marc de la
seva compareixença al Parla-
ment per explicar el finançament
de CDC arran del cas Palau. És
evident que Artur Mas ha estat
part del règim. Ell no ho nega
pas. Com tampoc es pot negar
que va fer tots els esforços pos-
sibles per mantenir connectada
Catalunya a Espanya. Fins que
va arribar a la conclusió que no
seria possible. 

A Mas la CUP no el perdona.
Però no és una causa contra els
convergents, perquè els cupaires
no han demanat pas esborrar del
mapa Carles Puigdemont, Jor-
di Turull, Francesc Homs, Joa-
na Ortega o Irene Rigau, per po-

sar alguns noms de persones
que, com a membres de CDC,
van passar de l'autonomisme a
l'independentisme igual que
Mas. És una causa personal.
Costa de creure que aquest re-
buig tan visceral estigui justifi-
cat pel fet que Mas hagi format
part del règim del 78 i, encara
per demostrar judicialment, si és
responsable i coneixedor d'un fi-
nançament il·legal de CDC. En-
tre els 300.000 votants de la
CUP també hi ha independen-
tistes nouvinguts que han votat
algun partit del règim -ho eren
tots-, però que han arribat a
aquest partit atrets per la lluita
al carrer i la transformació social
que proposa.

És evident que amb Mas la
CUP fa una excepció. D’inde-
pendentistes que han format
part del búnquer espanyol n’hi
ha a cabassos. I la CUP els ha
perdonat tots. Ha perdonat ERC,
que va investir Rodríguez Za-
patero i va fer president de la Ge-
neralitat, per dues vegades, un
candidat del PSC. Ha perdonat
els socialistes que van deixar el
PSC -un partit del règim i amb
casos de corrupció aquí i allà- per
passar-se a ERC, i ha perdonat
també els militants de la Unió
Democràtica de Duran Lleida i
el cas Pallerols que van fundar
Demòcrates de Catalunya. I per
descomptat, la CUP ha perdonat
els companys d’ICV i d'EUiA que
ara són ‘Comuns’ que esperen el
permís d’Espanya per poder ex-
ercir el dret a decidir. De règims
imperfectes n’hi ha per donar i
per vendre...

Publicat a El Món.cat

per Jordi Lleal

El president Carles Puigde-
mont i Raül Romeva han fet re-
centment una gira per la cos-
ta est dels EUA, visitant les ciu-
tats de Boston, Washington i
Nova York. Els mitjans oficia-
listes i unionistes espanyols
s’han afanyat a explicar que no
s’han reunit amb ningú im-
portant ni han aconseguit el re-
coneixement de Catalunya com
a subjecte polític. Mentres-
tant, els nostres “ambaixa-
dors” van fent camí, van de país
en país per explicar el nostre
projecte per la independèn-
cia. Alhora, Rajoy continua
amb el seu tarannà immobi-
lista. “Jo em limito a fer com-
plir la llei”. Això ho diu un po-
lític que presideix el govern de
l’Estat espanyol com a cap del
poder Executiu i que és presi-
dent del partit més votat al
Congrés, on es dirimeixen les
causes territorials, econòmi-
ques i socials com a poder Le-

gislatiu. Per tant, no és feina del
poder Judicial, amb la fiscalia
i els tribunals, fer complir les
lleis? Si Rajoy no ho entén
així, no faria falta l’Executiu!
D’això se’n diu, pels funciona-
ris públics, “deixadesa de fun-
cions”, cosa que està castigada
pel codi penal. Diuen que els
partidaris del procés tenen
massa pressa i pel que sembla
els que tenen pressa són els
unionistes, que parlen del fra-
càs del reconeixement. No és
cert. Ara anem a explicar-nos
perquè coneguin qui som i què
volem. El reconeixement el
demanarem després del refe-
rèndum, de si surt SÍ, d’haver
redactat i aprovat la nova Cons-
titució, d’haver fet noves elec-
cions, d’haver declarat al Par-
lament la independència. Ales-
hores farem el recorregut per
tots els estats del món, dema-
nant-los el reconeixement de
Catalunya com a nou estat.

Un diari participatiu

4(Re)coneixement

@CCatalaNegocis: Segons  els  pressu-
postos de Montoro, l'Estat només invertirà
a Rodalies  271M dels  1.900M promesos
per Rajoy. Res de nou. #Marxem.

@OgiBCN: #DeAlfonso acaba de dir que
tenia  una  gran  relació  amb  el  #Cafè-
AmbLlet  i  que hi  intercanviava mails...
@AlbanoDante76, res a dir?

@ForcadellCarme: Minut de  silenci  en
record de les víctimes de l'atemptat per-
petrat  recentment  a  Sant  Petersburg.
#Parlament.

Opinió en 140 caràcters

Parlen els
veïns

Ramón
“No sabria dir si hi
ha massa volum de
cotxes. És difícil es-
tablir quan es parla
d’una quantitat ex-
cessiva de vehicles.
Sí que és cert que

hauríem de fer servir més el transport pú-
blic, però això implica oferir un bon ser-
vei i uns preus que siguin assequibles.”

Sonia
“Crec que és un pèl
arriscat dir que hi ha
massa cotxes. Tot i
això, crec que les
marques han de co-
mençar a apostar
més fort pel vehicle

elèctric, que és respectuós amb el medi am-
bient. També crec que la xarxa de trans-
port públic de la ciutat és prou bona.”

Joaquín
“Sí, però crec que
aquest excés no és
un problema exclu-
siu del barri o del
districte, sinó de
tota la ciutat. Hi
hauria solucions per

a això, com fer que circulin les matrícu-
les parelles o senars en funció del dia, però
l’Ajuntament hauria d’intervenir-hi.”

Oscar
“A Horta i a la resta
de la ciutat. Ens
hem tornat total-
ment dependents
dels vehicles privats
i molts cops la gent
els fa servir fins i

tot per desplaçaments curts que es po-
drien fer a peu o en transport públic. Cal
un canvi de xip en aquest sentit.”

Creus que a Horta s’hauria de restringir el trànsit de cotxes?
per Toni Enguix
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La nova normativa de bosses de plàstic
prohibeix subministrar bosses gratuïtament

Sostenibilitat a la Fira de la Terra

El Diari Oficial de la Generalitat
de Catalunya (DOGC) va pu-
blicar el dia 30 de març, en el
marc de la Llei 5/2017 de me-
sures fiscals, administratives,
financeres i del sector públic,
tot un seguit de modificacions
del text refós de la Llei regula-
dora  dels  residus,  entre  les
quals  es  prohibeix  el  lliura-
ment  gratuït  de  bosses  de
caixa o el lliurament a domicili
de qualsevol material plàstic,
incloent-hi el plàstic en gene-
ral, el plàstic oxodegradable i
el plàstic biodegradable. Això
només exclou les bosses com-
postables que compleixin els
requisits de la norma UNE-EN

13432  o  equivalent  en  els
punts de venda de mercade-
ries o productes. 
La mesura, que va entrar

en vigor el passat divendres
31, s’aplicarà a tots els comer-
ços de Catalunya, sigui quina
sigui la seva tipologia, sempre
que  en  vendre  el  producte
facin servir bosses de plàstic. 

Campanya per informar els
consumidors 
Per  garantir  la  difusió  de  la
norma,  l’Agència de Residus
de  Catalunya  (ARC)  iniciarà
pròximament una campanya
informativa adreçada als co-
merços i als ciutadans per co-

municar-los que, a partir d’ara,
les bosses de plàstic deixen de
ser gratuïtes i que tenen alter-
natives per portar la compra. 

Reduir els residus plàstics
El Pacte per la Bossa, signat el
2009  i  renovat  al  maig  del
2016, és un acord sense pre-
cedents entre la Generalitat i
totes les organitzacions de la
distribució i la fabricació amb
presència a Catalunya i a l’Es-
tat que va establir, per primera
vegada, un marc de col·labo-
ració per reduir el consum de
bosses de plàstic amb nanses
en un 50% l’any 2012. L’anàlisi
del  comportament desigual

entre els diversos formats co-
mercials, però, va fer plantejar
la necessitat d’ajudar el petit
comerç en l’adopció de me-
sures més exigents, que ja es-
tava  adoptant  de  forma
voluntària la gran distribució
per reduir el consum de bos-
ses, cosa que es va aconseguir
per consens de totes les parts.
En concret, tot i que les grans
superfícies  havien  rebaixat
considerablement la distribu-
ció d’aquestes bosses, princi-
palment  fent-les  pagar  als
clients, el petit i mitjà comerç
de proximitat tenia dificultats
per  aplicar  el  pagament  de
forma voluntària.

El Cor d'Horta i Mercat ha en-
cetat un nou projecte, la cam-
panya de conscienciació Cor
d'Horta i Mercat + Consciència
Verda. La iniciativa vol donar
valor a les actuacions sosteni-
bles que cada associat realitza
al seu establiment, fent que
els clients i els veïns del barri i
districte les puguin conèixer.
És per això que el passat

dia  1  es  va  celebrar  la  pri-
mera  Fira  de  la  Terra,  que
buscava promoure la venda i
donar a conèixer productes i
serveis amb criteris de soste-
nibilitat (ecològics, de proxi-
mitat, a l’engròs, comerç just,
segona mà i reciclats).

Durant  tot  el dia  es  van
realitzar activitats en els ca-
rrers Maria Paretas  i Mestre
Serradesanferm.  Malgrat  el
mal temps, tots els assistents
van  tenir  l'oportunitat  de
gaudir de la música, dels ta-
llers infantils, de tasts, sorte-
jos  i,  naturalment,  de  tota
l'activitat comercial. 
A més,  es  va  ubicar  un

Punt Verd  en un dels  patis
del Mercat d’Horta, on tots
els  assistents  van  poder
aportar totes aquelles coses
que volien reciclar. Durant el
matí també es va realitzar el
sorteig d’una panera soste-
nible, formada per diferents

productes de les botigues i
dels comerços participants.
Tot i que la fira va quedar

anul·lada a la tarda a causa de
la pluja, s’han assolit els objec-
tius previstos i s’espera que hi
hagi  una  segona  edició  se-
gons l’opinió dels participants. 
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Literatura | Una novel·la ambientada a Horta
L’escriptor Isidre Grau ha publicat recentment la novel·la ‘La ciutat dels solitaris’. El llibre par-
teix d’un accident en què moren dos familiars d’un dels protagonistes. Al mateix temps, un dels
seus nebots desperta d’un coma que s’ha allargat un mes. La història d’aquest segon personatge 

transcorre al barri d’Horta. La novel·la es presentarà l’11 de maig a la Biblioteca d’Horta.  

34 dies. Claudio Banchelli, un
dels tres afectats pel desallotja-
ment fet l’octubre del 2014 del bloc
del número 91 del carrer Santa Ro-
salia que encara no ha resolt la
seva situació, va posar fi a la seva
vaga de fam la nit del 3 d’abril,
quan va haver de ser ingressat per
l’empitjorament de la seva salut.
Feia tres dies que Banchelli, “com
a mesura de força”, tal com expli-
ca a Línia Horta, havia deixat de
beure líquids.

Banchelli, que durant aquests
dies també s’ha mostrat molt crí-
tic amb el Districte i l’Ajunta-
ment, va començar la vaga de
fam l’1 de març en senyal de pro-
testa per les indemnitzacions “ri-
dícules” que ell i dues veïnes més
-Encarna Mingorance i Josefa
Díaz- denuncien que han rebut per
l’expropiació dels seus pisos. Per
la seva banda, des del Districte re-
corden que el seu marge de ma-
niobra ha estat pràcticament nul
perquè “el tribunal d’expropia-
cions ja va establir les indemnit-
zacions”. Sobre la vaga de fam, afir-
men que en tot moment se n’ha fet
un seguiment i que s’ha activat el
mecanisme perquè Banchelli “ob-
tingués supervisió mèdica”.

DESESTIMACIÓ JUDICIAL
En paral·lel, fa pocs dies hi va ha-
ver novetats sobre el procés judi-
cial que ha de determinar si Ban-
chelli, Encarna Mingorance i Jo-
sefa Díaz han de rebre una com-
pensació més gran.  De moment la
justícia no els ha donat la raó, ja

que en una interlocutòria judicial
se’ls ha comunicat que el recurs ha
quedat desestimat.  Banchelli ex-
plica que tenen decidit recórrer al
TSJC. “Tenim un informe tècnic
per fer el recurs que apunta la pos-
sibilitat que la construcció del me-
tro afectés l’estructura de l’edifici”,
explica Banchelli. I és que ell sem-
pre ha mantingut que les obres de
la línia 5 del metro podrien haver
influït en el mal estat de l’edifici,
que el 2008 va rebre la cataloga-
ció d’afectat per la reforma urba-
nística del Carmel del 2008.

UNA ALTRA VERSIÓ 
Davant la reivindicació de Ban-
chelli, un altre propietari d’un
dels pisos del bloc, que el tenia llo-
gat, ha volgut defensar a Línia
Horta que tot el procés d’indem-
nitzacions va ser molt favorable als
veïns. Jesús Vinsac afirma que “a
mi, i a la majoria, l’Ajuntament, a
través de Bagursa, ens va indem-
nitzar molt bé pels nostres pisos.
Jo vaig comprar el pis per 30.000
euros l’any 2000 i el març del 2015
em van pagar 52.890 euros”.
Unes indemnitzacions, afegeix
Vinsac, superiors al preu de mer-
cat, ja que “amb la finca tan aban-
donada el preu era molt inferior”.

Al mateix temps, Vinsac de-
nuncia que a l’edifici “no s’hi feien
manteniments estructurals” i as-
segura que “una fuita d’aigua d’un
ramal comunitari del febrer del
2014, que no es va reparar fins al
juliol, va precipitar encara més l’e-
rosió de les bigues”. Per últim, re-
butja que les esquerdes de l’edifi-
ci fossin culpa de les obres del me-
tro, ja que assegura que l’any
2000, quan va comprar el pis, “ja
hi eren”. Les obres van començar
el 2002 i es van reprendre el
2007 després de l’enfonsament del
Carmel del 2005.

Sobre aquestes afirmacions,
Banchelli, que era el president
de la comunitat, diu que les es-
querdes a les quals fa referència
Vinsac “són les de la façana, però
nosaltres parlem d’unes que van
aparèixer al subterrani i, fins i tot,
al carrer”. Sobre la suposada man-
ca de manteniment, diu que s’hi
van invertir “70.000 euros i qual-
sevol decisió que es va prendre es
pot consultar a les actes corres-
ponents”. De totes maneres, afe-
geix que la reforma urbanística del
Carmel preveia que “l’edifici havia
d’anar a terra el 2018 i ja se’ns ha-
via dit que no gastéssim massa
perquè s’havia d’enderrocar”.

Banchelli, després de deixar la vaga de fam. Foto: Cristian López

Claudio Banchelli abandona la
vaga de fam després de 34 dies
» La salut del veí del bloc afectat de Santa Rosalia havia empitjorat 
» La justícia rebutja el recurs sobre l’ampliació de les indemnitzacions

El Concurs de Cantautors
celebra el seu 20è aniversari

CULTURA4El Concurs de Can-
tautors d’Horta-Guinardó arri-
ba enguany a la 18a edició coin-
cidint amb el seu 20è aniversa-
ri. Se celebra des del 1997 gràcies
a l’organització del Centre Cívic
Matas i Ramis.

El concurs com a tal se cele-
brarà el pròxim mes de juny pèro
el passat 24 de març va tenir
lloc, al Centre Cívic Matas i Ramis,
un concert del cantautor Rafa
Pons -a la foto-, que l’any 2005 va
ser finalista de la novena edició.
També està prevista la celebració
d’un concert previ el 26 de maig.
En aquest cas, els protagonistes
seran Jo Jet i Maria Ribot.

El Concurs de Cantautors
d’Horta-Guinardó és el més an-
tic de Catalunya i el segon de
l’Estat espanyol. Des de fa tres
edicions té un caràcter bien-
nal, sent els anys senars els de
concurs. Hi han passat, a l’ini-
ci de les seves carreres, noms
com els de David i José Muñoz
(Estopa), Anna Roig o l’últim
guanyador del concurs, Guiem
Soldevila.

Les inscripcions estaran
obertes entre el 24 i el 31 de
maig. Les semifinals es faran el
16 i 17 de juny al centre cívic i la
final serà el 18 de juny a la pla-
ça Santes Creus.

Albert Ribas
LA TEIXONERA

Els serveis socials del districte
són dels més actius de la ciutat

ENQUESTA4Horta-Guinardó és
un dels districtes que requereix
més atencions dels serveis socials.
Així ho indica la primera en-
questa sobre les condicions de
vida dels usuaris d’aquest servei
que recentment ha fet l’Institut
Municipal de Serveis Socials.

L’enquesta ha estat feta a
més de 12.300 persones més
grans de 16 anys que viuen re-
partides en 6.623 llars de la ciu-
tat i mostra com Horta-Guinar-
dó, juntament amb Nou Barris,
Ciutat Vella i Sant Martí con-
centren la majoria d’atencions,

mentre Sarrià-Sant Gervasi i les
Corts se situen a l’altre extrem. 

PERFIL MAJORITARI
L’enquesta també mostra com el
perfil majoritari de l’usuari dels
serveis socials és una dona d’en-
tre 35 i 54 anys i amb fills, nas-
cuda a l’Estat, que no troba fei-
na i que té estudis primaris o no
té estudis. Des de l’Ajuntament
expliquen que l’enquesta ha de
servir per establir un full de
ruta per millorar l’atenció social,
que “és clau perquè és la base del
sistema de benestar local”.
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Neix un projecte per potenciar
la imatge del barri del Carmel

SOCIETAT4El servei de convi-
vència HG, amb la col·laboració
de l’actriu i narradora Cristina Se-
rrat, ha creat un projecte per do-
nar visibilitat al barri del Carmel
i potenciar la seva imatge.

El projecte s’articula al voltant
d’un espai on un grup de perso-
nes de diferents edats, proce-
dència i condició participaran en
una activitat lúdica i cultural per
donar visibilitat i reconeixement

a la plaça Pastrana i al barri. La
primera reunió per tirar endavant
el projecte es va celebrar el passat
25 de març a la Biblioteca El
Carmel-Juan Marsé, on es va co-
mençar a preparar una activitat
que es presentarà al barri durant
la Festa Major o en alguna altra
ocasió que es decideixi. Alguna
d’aquestes activitats pot ser, per
exemple, la representació de les
històries de la gent del barri.

Quinze milions del Pla de Barris,
per a Sant Genís i la Teixonera

INVERSIÓ4El Consell del Dis-
tricte celebrat a mitjans del
passat mes de març va servir
perquè el govern municipal pre-
sentés  les inversions que té pre-
vist fer, a través del Pla de Ba-
rris, als barris de Sant Genís
dels Agudells i a la Teixonera.
La inversió prevista és de 15 mi-
lions d’euros.

Així doncs, en el cas d’a-
quests dos barris del districte, el
govern preveu fer tres actua-
cions: la millora dels entorns de
la Masia Can Soler, a Sant Ge-
nís; la renovació i construcció de
nous equipaments a la Teixo-
nera (una escola bressol, la re-
cuperació de la Bòbila i la mi-

llora de l’espai esportiu La Cam-
pa) i la posada en marxa de pro-
jectes per fomentar un envelli-
ment actiu i saludable de la
gent gran.

Dels 15 milions de pressu-
post, l’Ajuntament ha explicat
que 12,5 es destinaran a inver-
sió en equipaments comunita-
ris o millora de l’espai públic i
habitatge -les dues primeres
actuacions estan incloses aquí-
, mentre que els 2,5 restants ser-
viran per impulsar programes
socials, educatius, de salut, cul-
turals i esportius, de convivèn-
cia i de dinamització econòmi-
ca, entre els quals hi ha el del fo-
ment de l’envelliment actiu.

OBRES4Les entitats veïnals que
des de fa anys reivindiquen la
cobertura de la Ronda de Dalt
continuen molestes amb l’A-
juntament tot i l’anunci del con-
sistori, el passat 21 de març,
referent a l’inici de les obres de
la cobertura. El consistori va
explicar que començaran aquest
estiu i que es cobrirà un tram de
180 metres, el que hi ha entre
l’institut Vall d’Hebron i el mer-
cat de la Vall d’Hebron. Poste-
riorment, també durant aquest
mandat, es cobrirà un tram de
320 metres fins a arribar a l’a-
vinguda Jordà. La inversió serà
de 15 milions d’euros.

“Fa 28 anys que arrosse-
guem aquest tema. En l’anterior
mandat havíem avançat més
que mai amb un document tèc-
nic consensuat però aquest go-
vern va decidir redactar-ne un
altre”, afirma a Línia Horta
Toni Mateo, de l’Associació de
Veïns de Montbau. Les cinc as-
sociacions de veïns afectades
(Montbau, Sant Genís, Teixo-
nera, Parc Vall d’Hebron i Font
del Gos) fa temps que recla-
men que l’Ajuntament establei-
xi un pla amb un calendari i el
compromís de comparar els dos
avantprojectes -el redactat en
l’anterior mandat i el d’ara-,

que denuncien que no han po-
gut conèixer. “Hem de tenir un
pla per etapes que ens digui
què passarà més endavant”,
afirma Mateo, que afegeix que
“si realment aquest mes hem de
conèixer els avantprojectes, tal
com ens va dir l’Ajuntament, no
era necessari fer aquest anunci
d’inici de les obres de forma
unilateral i improvisada”.

UN CARRIL MENYS PER SENTIT 
Així doncs, les obres del primer
tram que començaran aquest es-
tiu serviran per construir els

fonaments i el mur estructural
que més endavant haurà de su-
portar la cobertura. Aquestes
obres provocaran la reducció
d’un carril de circulació per sen-
tit fins al mes de setembre. 

Del gener al setembre de
l’any que ve, un cop acabat el
mur central, es construiran dos
murs laterals des del mercat al
pont de l’avinguda Jordà, que
han de servir  de suport per a la
futura llosa de cobertura. Pos-
teriorment les obres continua-
ran amb la construcció de la llo-
sa de la cobertura.

El primer tram que es cobrirà fa 180 metres. Foto: Cristian López

Crítiques veïnals a l’anunci de 
la cobertura de la Ronda de Dalt
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La FAVB aprofita la seva 45a assemblea per reclamar de nou “una ciutat justa i habitable”

45 anys de lluita veïnal
ASSEMBLEA/ 45 anys després de la seva
legalització,  la  FAVB continua  fent  acti-
visme veïnal i exhibint múscul. Amb el mig
segle de vida a tocar, la federació va cele-
brar la seva 45a assemblea general el pas-
sat 25 de març al Casal de Barri de Can
Peguera, a Nou Barris. Entre altres punts, la
jornada va servir per tornar a reclamar una
ciutat “justa i habitable” i per ratificar els
principals càrrecs de la federació. L’assem-
blea també va servir perquè la FAVB mos-
trés la seva voluntat de potenciar el pla de
treball que l’actual junta d’Ana Menéndez
va dibuixar quan va guanyar els comicis de
l’any passat.

Sota el lema Barcelona no està en venda,
desenes de representants de les diferents
associacions de veïns de la ciutat van apro-
fitar per fer el balanç dels últims 365 dies i
van marcar les línies de treball que la FAVB
ha de seguir de cara al pròxim any. L’as-
semblea,  que  va  tenir  l’alcaldessa  Ada
Colau, la regidora de Nou Barris Janet Sanz
i el delegat  territorial de la Generalitat Mi-
quel Àngel Escobar com a convidats, va
arrencar, com és habitual, amb l’aprovació
de l’acta anterior. També es va presentar
l’informe de gestió i es va tornar a incidir en
el pla de treball pel qual es regirà la fede-
ració en aquest pròxim any. 

El primer eix d’aquest pla vol “redoblar
el suport a les associacions veïnals, culmi-
nar el pla de comunicació i enfortir el tre-
ball  en  xarxa  amb  altres  moviments
socials de la ciutat”, mentre que el segon
incideix en “la lluita contra la pobresa, la
recuperació d'una ciutat compacta i soli-
dària, el reforç de la participació ciutadana

o l'aposta per una economia verda  i de
compromís social”.

El matí també havia de servir per a la
presentació de candidatures, però no va
ser necessari passar per les urnes. Així, Ana
Menéndez  repeteix  com  a  presidenta,
acompanyada per Albert Recio i Joan Ba-
lañach a  les dues vicepresidències. Mar-
cel·la Güell ocupa el càrrec de secretària
amb Teresa Martínez com a vicesecretària.
La  tresoreria  serà  per  a  Joan  Bordetas,
mentre que els tres vocals seran Sylviane
Dahan, Josep Lluís Sabaté i Joan Vidal.

També es va anunciar la incorporació
de noves associacions de veïns a la FAVB.
Enguany se sumen a la federació les asso-
ciacions  de  Bogatell  (Sant Martí),  Alerta
Poble Sec, Salvem el Turó (Sants-Montjuïc),
Park  Güell-La  Salut-Sanllehy  i  Vallcarca
(Gràcia). 

El matí va acabar amb un torn de reso-
lucions i un torn obert de paraules on es va
condemnar “la nova onada especulativa
que  ha  fet  que  tornin  a  disparar-se  els
preus dels lloguers”, es va aprovar una re-
solució per “combatre la contaminació i els
seus efectes sobre la salut, que implica fer
una aposta ferma pel transport públic” i es
va  fer  una  crida  a  la  participació  en  el
Fòrum Veïnal de Dones que la FAVB orga-
nitzarà durant els dies 5 i 6 del mes que ve.

Després  de  dinar,  els  assistents  van
abordar les qüestions de règim intern de la
federació,  incidint  en assumptes  com el
règim electoral o la incompatibilitat dels
càrrecs, entre altres. Un debat sobre l’habi-
tatge va ser una de les darreres qüestions
de l’assemblea abans de la seva cloenda.

REGULACIÓ/ A mitjans del mes passat, l’Ajuntament va
iniciar la tramitació de les noves normes de participació
ciutadana amb l’aprovació del projecte normatiu del nou
Reglament de Participació Ciutadana, un fet que el teixit
associatiu de la ciutat ha valorat positivament. Segons han
assegurat diferents associacions en un comunicat conjunt,
aquesta decisió de l’equip de govern d’Ada Colau signi-
fica “un avenç en relació a l’anterior normativa i obre no-
ves vies de participació fins ara no contemplades”.

Aquestes associacions, entre les quals hi ha la FAVB,
el Consell de Joventut de Barcelona, el Consell Municipal
de  Dones  o  la  Federació  ECOM,  entre  moltes  altres,
aplaudeixen aquesta nova normativa i agraeixen “l’acti-
tud durant el procés de tots els grups municipals, que en
tot moment ha estat constructiva i amb voluntat de fer
una veritable eina de participació per a la ciutat”, però mos-
tren el seu desig que aquesta postura es mantingui fins
que s’hagi d’aprovar definitivament.

Tot i això, els signants del comunicat lamenten les “li-
mitacions legals” que s’han trobat a l’hora de “concretar el
redactat de la normativa” i valoren que la participació ha
de ser “descentralitzada” respecte de l’administració i que
s’ha de sostenir en els principis de proximitat, freqüència,
incidència, voluntat política i dotació de recursos. 

Les associacions veïnals aproven
les noves normes de participació PUBLICACIÓ/ L’’inici de la dècada de 1990 és present en

l’imaginari col·lectiu com l’època dels Jocs Olímpics, però
per a la FAVB i per a la ciutat també va significar l’aparició
de la revista Carrer.

La publicació va néixer l’octubre de 1991, en un con-
text d’eufòria olímpica, i des del primer dia va voler ser quel-
com més que un mer portaveu de la FAVB, sinó una eina
de col·laboració entre sectors associatius, professionals i
intel·lectuals que reflectís les diferents Barcelones que exis-
tien i segueixen existint dins de la ciutat.

Per celebrar aquest aniversari, la federació ha publicat
una edició especial de Carrer, el número 143, que parla so-
bre la ciutat del futur. La revista es pot descarregar al por-
tal web de la FAVB (www.favb.cat).

Una edició especial 
pels 25 anys de ‘Carrer’
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REIVINDICACIÓ/ El mes passat,
la FAVB va anunciar que s’adhereix
al manifest Compromís Ciutadà
per la Meridiana que impulsa la
plataforma SomMeridiana.

El text és el resultat del treball
conjunt de diverses associacions
de Sant Andreu i persegueix que
els grups polítics es comprome-
tin a  tirar endavant el projecte
d’humanització  de  l’avinguda.

El manifest  demana  que  la
Meridiana ha de passar “de ser via
amb preferència dels vehicles a
via de preferència per a les per-
sones”, un espai que fomenti el
comerç de proximitat i que aju-
di a vertebrar la convivència de
tots els seus veïns.

El Compromís
ciutadà per la
Meridiana creix

HOMENATGE/ El  passat  diu-
menge 26 de març, l’espai patri-
monial MUHBA del turó de la Ro-
vira es va convertir en l’escenari
d’un record per als veïns dels an-
tics barris de barraques del Carmel
i de Can Baró.

Durant el matí d’aquell dia es
va fer l’acte d’inauguració d’una
placa  que  recorda  que,  durant
molts anys, més de mig miler de
persones van viure a la part més
alta de la ciutat, que aleshores es
coneixia com el barri dels Canons. 

Alguns dels veïns que van viu-
re-hi no es van voler perdre aquest
acte que va fer un homenatge a un
dels espais de la ciutat que han es-
tat oblidats durant anys.  

Una placa recorda
les barraques del
Carmel i Can Baró

HABITATGE/ El passat dimecres
29  de  març,  l’associació  Ciutat
Vella No Està En Venda i l'Assem-
blea de Barris per un Turisme Sos-
tenible  (ABTS)  van dur  a  terme
Desmuntant Airbnb, la segona ac-
ció conjunta de les associacions
per defensar el dret a l’habitatge.

L’acció va consistir a destapar
una presumpta xarxa de pisos tu-
rístics il·legals a Ciutat Vella su-
posadament  administrada  per
Mark  Serra  a  través  d’una  em-
presa anomenada Donec Perfi-
ciam. Dos membres d’aquestes
entitats veïnals es van fer passar
per turistes que volien llogar un
dels pisos i van denunciar-ho al
Servei d’inspecció municipal.

Desmuntant Airbnb,
segona acció pel
dret a l'habitatge

La FAVB creu que el judici del Palau ha
sacsejat “l’arquitectura del poder”

JUSTÍCIA/ El  passat  dia  7  de
març, anys després que es des-
tapés el cas, Fèlix Millet va seure
davant del jutge a la Ciutat de la
Justícia  per  prestar  declaració
pel cas del Palau de la Música.
L’empresari  va  involucrar  l’an-
tiga Convergència en l’espoli del
Palau i va assegurar que Ferro-
vial  feia  “donacions  a  CDC  a
canvi d’obra pública”. 

Millet  va  detallar  que  hi
havia tres maneres per fer arri-
bar aquests diners a Convergèn-
cia a través del Palau: en efectiu,
emetent  factures  falses  i  amb
donacions a la Fundación Trias
Fargas, vinculada al partit. Millet
va afegir que un 2,5% del total
del cost de l’obra era per a CDC,
que ell rebia un 1% i que la seva
mà dreta, Jordi Montull, es que-
dava amb un 0,5%. Unes afirma-
cions,  tanmateix,  que  van  ser
negades rotundament per part
de l’expresident Artur Mas pocs
dies després de la declaració ju-
dicial de Millet.

Sigui com sigui, un altre dels
actors principals del procés judi-
cial és la FAVB, que exerceix d’a-
cusació particular, i que ja n’ha
fet  una  primera  valoració.  I  és
que, segons la federació, el judici
ha servit per “sacsejar l'arquitec-
tura corrupta del poder a Cata-
lunya”.

En un comunicat publicat a
finals del mes passat, la FAVB in-
cideix en què el cas és un exem-
ple dramàtic i paradigmàtic de
“gestió corrupta per part de per-
sones que estaven al capdavant
d’una institució pública”, de “fi-

nançament  il·legal  d’un  partit
polític, que ara ja es calcula en
un 4%”, i de “l’ús del finançament
il·legal com a mecanisme com-
petitiu en el mercat dels submi-
nistraments  públics”.  Aquestes
situacions,  reflexiona  la  FAVB,
són una constant en les trames
de corrupció que s’han destapat
i investigat arreu de l’Estat en els
darrers anys, i, segons la federa-
ció,  són “en part  causants  dels
problemes del sector públic”.

En  aquest  sentit,  la  FAVB
també lamenta “que no s’ha arri-
bat fins al final en la investigació,
i  que  ara  segurament  serà  im-
possible  arribar-hi”.  Tot  i  això,
considera que el simple fet que
el cas hagi acabat als tribunals
ha servit per donar un cop a “l’es-
tructura del poder” de  les últi-
mes  dècades,  de  manera  que
“això té  i  tindrà conseqüències
polítiques sense haver d’esperar
al pronunciament de la sentèn-
cia”. Malgrat aquesta satisfacció,
la  federació lamenta  que  “la
resta de parts implicades hagin
renunciat a exigir una investiga-
ció i un judici per les desviacions
polítiques del cas”. 

Per acabar, la FAVB assegura
que “l’única garantia de viure en
una societat lliure de corrupció
és  actuant  amb  valentia  i  de-
manda  de  justícia  en  tots  els
casos”, afegeix que sent “la satis-
facció del treball fet” i assegura,
a tall de reflexió final, que “cap
societat prospera si els treballa-
dors públics no actuen amb ho-
nestedat, professionalitat i amor
a la cosa pública”.

COMERÇ/La manca de transparència que
segons Gràcia on vas? i l’Assemblea de Ba-
rris per un Turisme Sostenible (ABTS) hi ha
en la reforma del mercat de l’Abaceria ha
fet que aquestes dues entitats hagin por-
tat el projecte a la Síndica de Greuges de la
ciutat i al Síndic de Greuges de Catalunya.

El projecte aprovat per l'Institut Muni-
cipal de Mercats i per l’Ajuntament con-
templa invertir uns 33 milions d’euros en la
remodelació  de  l’equipament,  una  xifra
“molt  superior  a  la  de  les  reformes que
s’han portat a terme en mercats similars”,
expliquen les entitats en un text conjunt. 

A més, el passat 28 de març, Alejandro
García, de Gràcia on vas?, va explicar públi-
cament  els  punts  del  projecte  amb  els
quals no estan d’acord, que són la cons-

trucció del pàrquing i d’un supermercat a
l’interior del mercat. A més, segons García,
la  reforma  convertiria  el  mercat  en  un
“focus de gentrificació i una icona turística”.

MANIFESTACIÓ A LA VILA
En aquest sentit, i per fer públiques les
seves reivindicacions, el passat dissabte 1
d’abril les dues entitats van convocar una
manifestació a la plaça de la Vila de Grà-
cia. “Hi van assistir unes 200 persones i
vam recórrer bona part de la vila”, explica
Toni Ramon, de Gràcia on vas?. “L’objec-
tiu principal era informar els veïns sobre
les  nostres  reivindicacions”,  afegeix
Ramon. La manifestació va portar els as-
sistents fins a les portes del mercat, on va
tenir el seu punt final.

‘Gràcia on vas?’ i l’ABTS porten 
la reforma de l’Abaceria als Síndics

Imatge de la manifestació del dia 1. Foto: @mima134
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SUBVENCIONS4L’Ajuntament
va invertir l’any passat 467.000
euros per a projectes d’impuls al
comerç de proximitat arreu de la
ciutat. D’aquesta quantitat, no-
més 33.000 van anar a parar a
Horta-Guinardó, sent el tercer
districte amb menys inversió, per
darrere de Nou Barris –amb
només 17.500 euros– i Sarrià-
Sant Gervasi (24.685). 

La xifra contrasta amb els di-
ners que va rebre Gràcia (amb
92.282 euros) o Sant Andreu
(91.707 euros), i també amb la
mitjana per districte (que és de
46.700 euros).

Des de l’Ajuntament expli-
quen en un comunicat que els
projectes d’inversió impulsats
als diferents districtes “s’han
centrat en la dinamització en
zones afectades per obres de llar-
ga durada, per centres comercials
o aquelles zones on els últims
anys hi ha hagut una disminució
del comerç de proximitat”.

Des de la Federació Cor
d’Horta i Mercat expliquen a
aquesta publicació que el con-
sistori s’implica a l’hora de donar
suport al comerç de proximitat.
A més, destaquen que tenen un
conveni amb el Districte, amb el
qual reben el seu suport per dur
a terme activitats durant tot
l’any. “Sempre ens ajuden”, as-
seguren des de l’associació de co-
merciants hortenca. 

A banda d’aquesta inversió,
des de l’Ajuntament destaquen
la feina del programa Obert al fu-
tur, el qual va formar 542 per-
sones de 513 botigues de tota la
ciutat durant el 2016. Dels 513
establiments participants, un
86% ho han fet per primer cop
(442 comerços). 

El perfil mitjà de participant
és dona, d’origen espanyol i amb
estudis superiors. 

Una sortida al carrer de comerciants del districte. Foto: Arxiu

El petit comerç del districte 
és a la cua en inversió municipal
» És el tercer on menys diners va destinar l’Ajuntament per a projectes 
» Horta-Guinardó va rebre l’any passat 33.000 euros de 467.000

Cor d’Horta tanca el seu 
març més verd amb una fira

SOSTENIBILITAT4La Federació
Cor d’Horta i Mercat va tancar
el seu mes de Consciència Ver-
da amb la primera Fira Ecolò-
gica, celebrada el passat dis-
sabte dia 1 al carrer Mestre Se-
rradesanferm, des de Baixada de
la Plana fins a Maria Paretas, da-
vant del mercat.

Malauradament, la mostra va
haver de tancar al voltant de les
cinc de la tarda a causa de la plu-
ja. De tota manera, els hortencs
van poder visitar durant unes
hores una fira que vol consoli-
dar-se en el calendari de l’eix. 

Però la fira només va ser la
cloenda d’un mes de març farcit
d’activitats relacionades amb la
sostenibilitat, la cultura i el medi
ambient. En aquest sentit, l’as-
sociació va organitzar diverses
xerrades relacionades amb
aquestes qüestions, a càrrec d’u-
na desena d’establiments asso-
ciats a l’entitat. 

La consciència verda de Cor
d’Horta, però, no acabarà aquí.
L’eix està elaborant un llistat dels
comerços sostenibles del seu
àmbit i està repartint bosses re-
ciclables entre els clients. 

Un pla de comerç per 
buscar sinergies al Guinardó
PROGRAMA4Una vintena d’ac-
tors del Mercat del Guinardó i
dels voltants han col·laborat en
l’elaboració d’un estudi de la si-
tuació actual del comerç de pro-
ximitat del barri, amb l’objectiu
d’implementar el Pla de Dina-
mització del Mercat del Gui-
nardó i de l’Associació de Co-
merciants de l’Entorn del Mer-
cat (ACEM). 

Entre alguns dels objectius i
recomanacions als botiguers, hi
ha l’impuls de la col·laboració
entre els comerciants per tirar
endavant. A més, l’informe posa

de manifest la necessitat d’im-
plementar mesures relatives a la
responsabilitat social corporati-
va. En aquest sentit, recomanen
que s’organitzin activitats i xe-
rrades relacionades amb la salut
o amb la memòria dels veïns
amb més edat, o també la cele-
bració de recaptes d’aliments o
joguines “amb orientació so-
cial”, destaca l’informe. 

La voluntat d’aquest estudi
és, segons el Districte, enfortir les
associacions comercials, millo-
rar la seva visibilitat i integrar-
lo al seu barri, entre altres. 

El 80% dels barcelonins, molt
satisfets amb el petit comerç
ENQUESTA4Prop del 80% dels
barcelonins se senten molt ben
tractats quan compren al co-
merç de proximitat, sigui a les
botigues o als mercats. Són da-
des de la darrera enquesta Òm-
nibus Municipal del desembre.

Aquesta valoració es basa
en diversos aspectes relacio-
nats amb el procés de compra i
que el veïnat considera impor-
tants, com ara l’honradesa
(94,9%), el tracte rebut (94,6%)

i la professionalitat (93,5%). Pel
que fa als hàbits de compra, el
comerç de proximitat és l’opció
escollida per més del 90% de la
ciutadania per comprar sobre-
tot aliments i altres productes
d’ús quotidià. 

En relació amb altres com-
pres, com ara la roba i el calçat,
un 44% continua preferint la bo-
tiga especialitza de barri, men-
tre que en l’àmbit de cultura i
lleure la xifra arriba al 62%. 

Tendència | Creix la confiança dels consumidors
La confiança dels consumidors ha crescut durant el mes de març, segons indica en 

el seu estudi mensual el Centre d’Investigacions Sociològiques (CIS). En concret, ha
crescut 4,6 punts en comparació al mateix període de l’any passat. D’aquesta manera,

l’índex de confiança se situa als 99,7 punts, el més alt des de desembre passat.

La pluja va deslluir la primera Fira Ecològica. Foto: Cor d’Horta
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DISSABTE 22 D’ABRIL
11:00 La vigília de Sant Jordi escalfarà motors amb

la ruta literària De Marsé a Mercè, basada en
els escenaris de diferents obres de Juan Mar-
sé i de Mercè Rodoreda.

TOTS ELS DISSABTES
19:00 En aquest taller anomenat Swing solo to-

thom podrà aprendre els moviments i els pas-
sos per gaudir del swing sense parella. / Cen-
tre Cívic Teixonera.

DES DEL 25 D’ABRIL
11:00 Mihoko Ono, pintora i poetessa japone-

sa, s’encarregarà d’aquest taller avançat de
tres mesos de durada sobre l’escriptura sho-
do. / Casa Àsia.

FINS AL 22 D’ABRIL
Matí-Tarda La geometria com a expressió pic-

tòrica és el nom d’aquesta mostra que, amb
el Danubi com a fil conductor, mostra figu-
res geomètriques com a expressió conceptual.
/ Biblioteca Guinardó - Mercè Rodoreda.

FINS AL 30 D’ABRIL
Matí-Tarda L’exposició itinerant En moviment

[s]. dones de Barcelona. 40 anys i més...1976-
2016 encara el seu últim mes al districte.  /
Biblioteca El Carmel - Juan Marsé.

TOTS ELS DILLUNS
17:30Des de principis d’aquest mes està en mar-

xa un taller anomenat Petits xefs per a nens
d’entre 6 i 12 anys. / Casal de barri Can Travi
de la Vall d’Hebron.

DIMECRES 26 D’ABRIL
18:00 Assumpta Mercader s’encarregarà d’a-

questa sessió del cicle Lletra petita. Llibres a
escena anomenada Tomba la tinta. / Biblio-
teca El Carmel - Juan Marsé.

DIUMENGE 30 D’ABRIL
12:00 Partit de futbol corresponent a la tren-

tena jornada del grup 1 de Primera Catala-
na entre l’FC Martinenc i la UE Avià. / Muni-
cipal del Guinardó.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Vivi Lepori coordinarà aquesta sessió
del cicle Sac de rondalles anomenada
Contes per atrevits i porucs. / Biblio-
teca Horta - Can Mariner.

Vivi Lepori coordina una
sessió de contes per a nens
Divendres 21 d’abril a les 18:00

Ilya Lackner s’encarregarà d’un taller
monogràfic sobre rebosteria en el
qual s’elaboraran tres receptes diferents
i un bescuit bàsic. / Centre Cívic Matas
i Ramis.

Per llepar-se els dits: el dia 20 
arrenca un taller de rebosteria

Dijous a partir del 20 d’abril

La UA Horta rep la
visita del CF Ripollet

Diumenge 30 d’abril a les 12:00

Pan y rosas, una pel·lícula de Ken Lo-
ach amb un fort contingut social, serà
la protagonista d’aquest cinefòrum. /
Biblioteca El Carmel - Juan Marsé.

‘Pan y rosas’, de Ken Loach,
protagonista del cinefòrum

Dimecres 26 d’abril a les 18:00

Partit de futbol corresponent a la 30a
jornada del grup 1 de Primera catalana
entre la UA Horta i el CF Ripollet. / Mu-
nicipal Feliu i Codina.

FUTBOL4Sis jornades per de-
terminar el campió. La UA Hor-
ta continua de Xavi Molista con-
tinua amb el seu frec a frec amb
l’FC Andorra per determinar qui
és el campió del grup 1 de Primera
catalana i puja directament a
Tercera divisió i qui acaba en se-
gon lloc i es veu abocat a un
play-off contra el subcampió de
l’altre grup (Santboià, San Cris-
tóbal i Balaguer són els tres
equips que lluiten per dues les po-
sicions de privilegi).

Els blancs afrontaran tres
partits a casa i tres a domicili a
partir del dia 23 (la competició
s’aturarà per Setmana Santa),
però el dia 6 del mes que ve hi
haurà una “final” al Principat, un
partit que, previsiblement, serà
clau per determinar l’ordre de les
dues primeres posicions. El par-
tit contra l’Andorra també serà un
duel entre ‘pistolers’, amb Sergi
Arranz i Cristian Martínez com a
referents ofensius.

A banda d’aquest enfronta-
ment contra els andorrans,
l’Horta rebrà les visites del Ri-

pollet (el catorzè), de l’Avià (el
cuer) i del Lloret (el cinquè, en el
darrer partit de la temporada
regular). Els altres dos partits a
domicili del conjunt de Xavi Mo-
list hauran de viatjar a Manresa
(el catozè) i al camp del Girona B
(el dotzè).

EL MARTINENC AFLUIXA
Tot i que era complicat, el Mar-
tinenc encara tenia alguna remota

opció d’atrapar els dos primers
classificats, però amb els darrers
resultats aquesta ha desaparegut.
Els de Miguel López, però, afron-
taran aquestes darreres jornades
amb l’objectiu d’acabar en la mi-
llor posició possible.

Els vermells jugaran a casa
contra l’Avià, el Lloret i el San
Juan de Montcada (l’últim partit
del curs) i hauran de viatjar a An-
dorra, Girona i el Masnou.

L’equip protagonitza un frec a frec intens amb els del Principat. Foto: UEM

L’Horta es jugarà el títol 
de Primera contra l’Andorra

Hoquei | Obren les inscripcions per al 4t Torneig Internacional
El pavelló Llars Mundet serà l’escenari de la quarta edició del Torneig Internacional Ciutat

de Barcelona (TICB) d’hoquei en línia femení que es disputarà entre el 9 i el 10 de setembre.
De moment ja està confirmada la presència de vuit equips americans i asiàtics, però també

estan obertes les inscripcions perquè hi puguin participar equips de la ciutat o del país.

Radouane i Ortiz guanyen
la 39a Cursa del Corte Inglés

ATLETISME4Nour Radouane i
Míriam Ortiz han escrit el seu
nom en la història de la Cursa del
Corte Inglés. L’atleta marroquí i
la corredora badalonina (que ja
va guanyar la prova l’any passat)
van ser els més ràpids en la 39a
edició de la cursa, que es va dis-
putar el dia 2 i que va aplegar gai-
rebé 59.000 corredors.

La prova plantejava un reco-
rregut de 10 quilòmetres, amb la
sortida i la meta a la plaça de Ca-
talunya, i que enguany passava
per l’Anella Olímpica, per com-
memorar el 25è aniversari dels
Jocs del 1992. Radouane, un

dels favorits, va aconseguir com-
pletar els 10,7 quilòmetres en 34
minuts i 34 segons, la pitjor
marca masculina dels darrers
13 anys de la prova. Albert Ollé
i Albert Nogueras el van acom-
panyar al podi.

Per la seva banda, Ortiz va re-
editar la seva victòria del 2016 i
va rebaixar considerablement la
seva marca. La badalonina va
aturar el cronòmetre en 38 mi-
nuts i 53 segons (l’any passat ho
va fer en 39 minuts i 21 segons)
i va recollir l’or acompanyada de
Sara Loehr i d’una de les favori-
tes, Hasna Bahom.
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